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 رئیس سازمان لیگ فدراسیون والیبال
 به جمع داوران آموزشگاهی پیوست؟

باورنکردنی اما واقعی! 

 فعال رسانه ای و همکار گرامی؛ 

آقای دانیال ایل بیگی
 از شنیدن خبر فوت والدهٔ همسر گرامی تان بسیار متاثر گشتیم.

  این واقعهٔ دردناک را خدمت شماو خانوادهٔ بزرگوارتان تسلیت می گوییم. 
مجموعهٔ »دنیای هوادار« را در غم خود شریک بدانید.

 در تذکر رئيس شورای اسلامی شهر
 به شهردار کرج مطرح شد؛ 

رعایت قوانین و حفظ کیان 
شورا سرلوحه اقدامات 

شهردار  باشد 
  

رئیس شورای اسلامی شهر کرج گفت: رعایت قوانین و حفظ 
اقدامات شهردار شود. به  گزارش »دنیای  کیان شورا، سرلوحه 
هوادار«، مسعود محمدی در تذکر پیش از دستور یکصد و شصت 

و سومین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر کرج  درخصوص 
شورای  انتخابات  و  وظایف  تشکیلات،  قانون  مفاد  رعایت 
اسلامی کشور و حفظ و صیانت از شان و کیان شورا تذکر 
و اظهارداشت: بر اساس اختیارات قانونی در جایگاه رئیس 
شورا و به نمایندگی از اعضا به مهرداد کیانی شهردار کرج 
اذعان کرد: شما به  تذکر می دهم.   وی خطاب به کیانی 

را  خود  گاه  شورا،  همین  منتخب  شهردار  عنوان 
اسلامی شهر  رعایت مصوبات شورای  به  ملزم 
به عنوان پارلمان شهری نمی دانید و چندین 
مرتبه نیز در مصاحبه ها و اقدامات، خارج از 
ضوابط و قوانین جاری وعده داده یا عمل 
نموده اید.  رئیس شورای اسلامی شهر کرج 

با اشاره به تصویب و ابلاغ بودجه ۱۴۰۳ شهرداری کرج 
ادامه  پروژه های عمرانی شهر  اولویت ها و  و تعیین 
داد: مصوباتی در جهت افزایش سطح خدمات رسانی 
از  بسیاری  که  است  شده  تصویب  کرج  کلانشهر  در 
آن ها روی زمین مانده است که البته هریک به قدر 
نتیجه  به  تا  برد  می  را  لازم  انرژی  و  زمان  کفایت 
برسد لذا نباید فرصت سوزی صورت پذیرد 
و  تاکید کرد شهردار انرژی خود را صرف 
اجرای مصوبات شورا نماید.  محمدی 
بیان کرد: امیدواریم در ادامه مدیریت 
شهردار در کلانشهر کرج شاهد رعایت 

قوانین و حفظ کیان شورا باشیم.

در انتظار مصوبۀ مجلس؟در انتظار مصوبۀ مجلس؟
»دنیای هوادار« از ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره می  گوید؛»دنیای هوادار« از ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره می  گوید؛
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رویداد
 یـــاد و خاطـــره شـــهدا، به  ویژه » شـــهید مالـــک عباســـی اصل«

کـــه 15 مهر 61 به مقام شـــامخ شـــهادت نائل گشـــت، گرامی باد شماره 1538 -پنجشنبه  6 اردیبهشت 1403

اهمیت سفر رئیس  جمهور به سریلانکا زیر ذره  بین »دنیای هوادار«؛

جزیره  ای برای رقابت قدرت  های جهانی
موقعیت شکننده اقتصادی 
هایی  فرصت  سریلانکا، 
افزایش  برای  جهانی  و  ای  منطقه  بازیگران  برای 
نفوذ در این کشور پدید آورده است. در مسیر توسعه 
سریلانکا  سیزدهم،  دولت  در  اقتصادی  دیپلماسی 
ایران  از کشورهای هدف به شمار می رود و  یکی 
پروژه های زیربنایی مهمی در این کشور تعریف کرده 

است.
سریلانکا در نیم کره شمالی جهان واقع در اقیانوس 

هند جدیدترین مقصد دیپلماسی کشور است.
این کشور جزیره ای ملقب به »اشک هندوستان« یا 
»گوشواره هند« در رادار »سیاست همسایگی« دولت 
سیزدهم قرار دارد و به این خاطر رئیس جمهوری 
ایران امروز چهارشنبه پنجم اردیبهشت ماه به دعوت 
رانیل ویکرمسینگه رئیس جمهور سریلانکا  رسمی 
سفری یک روزه به این کشور خواهد داشت.جنگ 
فرسایشی داخلی در سریلانکا که بیش از یک دهه 
از پایان آن می گذرد باعث توقف توسعه و آسیب به 
زیرساخت های این کشور شد. اما در سال های اخیر، 
بازسازی کشور و توجه به توسعه زیرساخت ها مانند 
مهم ترین موضوع  به   ... و  فرودگاه ها  راه ها،  بنادر، 
در این جزیره تبدیل شد.به همین خاطر موقعیت 
برای  هایی  فرصت  سریلانکا،  اقتصادی  شکننده 
بازیگران منطقه ای و جهانی برای افزایش نفوذ در 
این کشور پدید آورده است. در این بین و در مسیر 
سیزدهم،  دولت  در  اقتصادی  دیپلماسی  توسعه 
سریلانکا یکی از کشورهای هدف به شمار می رود 
ایران همپای کشورهای مهم این منطقه، پروژه  و 
های زیربنایی در این کشور تعریف کرده است.یکی 
از مهم ترین بسترهای رقابت در سریلانکا را می توان 
در پروژه های توسعه ای و زیربنایی مهم این کشور 
دید که چین، هند و ژاپن بر سر دستیابی به آنها 

رقابت تنگاتنگی دارند.
نظم جهانی در سریلانکا!

موقعیت ژئو استراتژیک و ژئوپلیتیک سریلانکا در 
اقیانوس هند توجه کشورهای این منطقه و فرامنطقه 
را به شدت به خود جلب کرده است و این کشور را 
به محل رقابت های قدرت بزرگ جهانی تبدیل کرده 
اقیانوس  در  واقع شدن  دلیل  به  این کشور  است. 
هند که وابسته به ۳ تنگه حساس و راهبردی مالاکا، 
هرمز و باب المندب است، اهمیت سوق الجیشی 
به این کشور کوچک شبه جزیره در موضوع انرژی 
و ترانزیت بخشیده است.به همین دلایل است که 
آمریکا، چین و هندوستان از کشورهایی هستند که 
سریلانکا سهم بسزایی در سبد سیاست خارجی آنها 
دارد. تنگه مالاکا یکی از مناطق حساسی است که 
مراکز اندیشه جهانی آن را به عنوان نقطه سرنوشت 
ساز منازعه احتمالی ایالات متحده و چین ارزیابی 
می کنند. هر چند در مرحله بعد ژاپن را هم باید در 
جبهه هند و در راستای مقابله با نفوذ چین در نظر 
ایران در  گرفت.در چنین شرایطی کلمبو به حضور 

شبه قاره تمایل داشته و با اشتیاق پای تهران را به 
این منطقه جغرافیایی باز کرده است.

به رسم همکاری
رئیس جمهور در اولین سفر خارجی خود در سال 
حوزه  از  یکی  عنوان  به  را  قاره  شبه  منطقه  جدید 
های تمدنی ایران برگزیده و در راستای دیپلماسی 
همسایگی دولت پس از سفر ۲ روزه به پاکستان و 
امضای ۸ سند همکاری با این همسایه شرقی به 

دعوت همتای سریلانکایی به کلمبو خواهد رفت.
سریلانکا،  و  ایران  روابط  کاری  تقویم  سابقه  در 
 ۲ میان  دفاعی  و  اقتصادی  مثبت  های  همکاری 
کشور دیده می شود و نشانه ای از تنش و اختلاف 
نیست. ایران سالها قبل در جریان جنگ داخلی این 
کشور و مبارزه سریلانکا با جدایی طلبان موسوم به 
های  کمک  تامیل«  ببرهای  آزادی بخش  »جبهه ی 
بحران  این  مهار  در  کشور  این  به  توجهی  شایان 
داشت. در طرف مقابل ناوگان ایران در سراسر آب 
های سریلانکا به راحتی پهلو می گیرند.چای سیلان 
مهم ترین صادرات سریلانکا است و این کشور یک 
میلیارد و ۲۵۰ میلیون دلار از صادرات این محصول 
درآمد دارد و ایران یکی از وارد کنندگان مهم چای 

از این کشور است.
مسیر هموار تجارت

سریلانکا همچنین به دلیل خرید نفت و همچنین 
دریافت خدمات فنی-مهندسی از ایران، تهران را یک 
شریک قابل اتکا و مطمئن یافته است. چه اینکه 
رئیس جمهوری ایران در این سفر همراه با رئیس 
جمهور سریلانکا در مراسم افتتاح و آغاز بهره برداری 
رسمی از »ابر پروژه چندمنظوره اومااویا« شامل ۲ 
سد و نیروگاه ۱۲۰ مگاواتی که از سوی پیمانکاران 
ایرانی احداث شده است، شرکت خواهد کرد.این 
پروژه چند منظوره که تمام مراحل مشاوره، طراحی 
و ساخت آن توسط مهندسان ایرانی انجام شده، 

از بزرگترین پروژه های عمرانی سریلانکا به ارزش 
حدود ۵۰۰ میلیون دلار است که تامین مالی آن 
از  بیش  و  انجام شده  این کشور  دولت  از سوی 
۴۰۰ مهندس ایرانی در احداث آن نقش داشته اند.

»کلمبو«  شرق  کیلومتری   ۲۳۰ در  اومااویا  پروژه 
با  است.  درآمده  اجرا  به  پایتخت کشور سریلانکا 
رودخانه های  مازاد  آب  پروژه ظرفیت  این  افتتاح 
استان »اووا« ) Uva( برای توسعه کشاورزی منطقه 
هم زمان  و  می گیرد  قرار  بهره برداری  مورد  کم آب 
ظرفیت تولید ۱۲۰ مگاوات برق عملیاتی می شود.

تولید ۲۹۰ گیگاوات ساعت انرژی در سال، تامین 
اراضی کشاورزی  از  نیاز پنج هزار هکتار  آب مورد 
انتقال  و  سریلانکا  شرقی  جنوب  خشک  منطقه 
به  پُرباران  از منطقه  آب  ۱۴۵ میلیون مترمکعب 
است  پروژه  این  اهداف  جمله  از  مناطق خشک، 
که توسط شرکت فراب و به همت متخصصان و 
و  شده  اجرا  سریلانکا  کشور  در  ایرانی  مهندسان 
فردا با حضور مقامات دو کشور ایران و سریلانکا 
به صورت رسمی افتتاح می شود.پیش از این وزیر 
امور خارجه، اسفند ۱۴۰۲ در نخستین سفرش به 
کلمبو مقدمات سفر رئیس جمهور به سریلانکا را 
فراهم کرد. حسین امیرعبداللهیان، در این سفر با 
این کشور شامل علی صبری وزیر  ارشد  مقامات 
خارجه، رانیل ویکرمسینگه رئیس جمهور و دنیش 
گوناواردانه نخست وزیر سریلانکا دیدار و گفت و گو 
کرد.وزیر خارجه سریلانکا در دیدار امیرعبداللهیان از 
آمادگی کشورش برای اجرای پروژه های اقتصادی 
توسط ایران در سریلانکا خبر داد و ۲ وزیر خارجه 
بر برقراری پروازهای مستقیم بین ۲ کشور تاکید 
کردند. دنیش گوناواردانه، نخست وزیر سریلانکا هم 
کشورش  علاقه مندی  بر  امیرعبداللهیان  دیدار  در 
و  فنی  خدمات  توان  از  بیشتر  استفاده  برای 

مهندسی ایران تاکید کرد.

که  کرد  اعلام  عربستان،  رسمی   تلویزیون 
»ملک سلمان بن عبدالعزیز« پادشاه این کشور در 
بیمارستان تخصصی »ملک فیصل« در شهر جده 

بستری شده است.
دلیل  که  کرد  اعلام  عربستان  پادشاهی  دیوان 
انجام  بیمارستان،  در  سلمان  ملک  بستری 
بوده  ساعت  چند  مدت  به  ای  دوره  معاینات 

در سال ۲۰۱۵  عبدالعزیز  بن  است.ملک سلمان 
ولیعهد  نیم  و  به مدت ۲ سال  آنکه  از  و پس 

عربستان بود، به پادشاهی این کشور رسید.
ملک سلمان ۸۸ ساله، در ماه ژوئیه ۲۰۲۲ نیز 
بیمارستان  در  پزشکی  معاینات  انجام  برای 
عمل  تحت  نیز   ۲۰۲۰ سال  در  و  شد  بستری 

جراحی برداشتن طحال قرار گرفت.

پادشاه عربستان بستری شد
تلویزیون رسمی عربستان، اعلام کرد:

علیرضا حجتی

 

روزنه

»پژوهشگر پاکستانی« مطرح کرد؛
 دیپلماسی هوشمندانه

 تهران و اسلام آباد برای حفاظت 
از روابط دوجانبه

یک پژوهشگر مسائل راهبردی در پاکستان سفر آیت الله 
رئیسی به این کشور را تحولی بزرگ در تعاملات دیرینه 
دو همسایه دانست و تاکید کرد که دیپلماسی تهران و 
پیوندهای  روابط دوجانبه و  از  برای حفاظت  اسلام آباد 

مردمی هوشمندانه است.
به  گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، ریما شوکت 
راهبردی  مطالعات  اندیشکده  راهبردی  ارتباطات  مدیر 
روزنامه  در  یادداشتی  طی  امروز  اسلام آباد  در   )IRS(
»نیشن« پاکستان نوشت: برای درک عمق روابط دوستانه 
آیت الله سید  با سفر  که  بس  پاکستان همین  و  ایران 
اسلام آباد  مهم  منطقه  در  خیابان  یک  رئیسی  ابراهیم 
به نام »ایران« نامگذاری شد، این یک اقدام منحصر به 
فرد است چرا که برای اولین بار یک خیابان در پایتخت 
نامگذاری  شخصیت   نه  و  کشور  یک  نام  به  پاکستان 

می شود.
وی اظهار داشت که سفر رئیس جمهور ایران که اولین 
آن پس از ۸ سال به پاکستان بود از جهات مختلف بسیار 
حائز اهمیت است به ویژه پس از پاسخ تنبیهی ایران 
علیه اسرائیل و تهدید تروریسم که درپی ناامن سازی 

مرزهای مشترک است.
این کارشناس امور راهبردی نوشت: توافقات ملموسی 
در دیدار رئیس جمهور ایران با رهبران سیاسی و نظامی 
پاکستان مشاهده شد و اینکه هر دو کشور می بایست 
مراودات اقتصادی و تجارت را به بالاترین سطح برساند 
اما برداشتن موانع در مسیر گسترش همکاری ها، نیازمند 

گام های هماهنگ هر دو کشور است.
وی گفت: سفر سید ابراهیم رئیسی درحالی انجام شد 
 که پاکستان به تازگی اعلام کرد که تصمیم به پیشبرد 
پروژه مشترک گازی دارد، هرچند آمریکایی ها ساز مخالف 
می زنند اما به نظر می رسد دولت اسلام آباد برای احداث 
خط لوله در خاک خود مصمم است و کسب معافیت 

تحریمی از واشنگتن را نیز با جدیت پیگیری می کند.
ریما شوکت، سفر رئیسی به پاکستان را همزمان با تداوم 
جنگ غزه و ماجراجویی های خطرناک رژیم صهیونیستی، 
»مهم« برشمرد و گفت: در حوزه ژئوپلیتیک، کشورهایی 
و  بهتر  نقش  باشند می توانند  داشته  اقتصاد سالم  که 
کنونی  وضعیت  به  توجه  با  و  نمایند  ایفا  را  موثرتری 
به  وحشیانه  طور  به  فلسطینیان  آن  در  که  خاورمیانه 
برای  قطعی  اسرائیل سلاخی می شوند، شواهد  دست 
نقش  ایفای  برای  مسلمان  کشورهای  اقتصاد  تقویت 

اساسی در سیاست جهانی وجود دارد.
و  فرهنگی  مردمی،  مراودات  اهمیت  بر  تاکید  با  وی 
اجتماعی میان دو کشور، گفت: ایرانیان احترام خاصی 
برای اقبال لاهوری قائل هستند و چند خیابان در تهران 
و سایر شهرهای ایران به نام علامه اقبال لاهوری، محمد 
پاکستان  اسم  و  پاکستان(  فقید  )بنیانگذار  علی جناح 

نامگذاری شده است.
این پژوهشگر پاکستانی با اشاره به همکاری های فعلی 
نیروی  مرزی،  امنیت  دفاعی،  حوزه های  در  کشور  دو 
دریایی و مبارزه با تروریسم، گفت: برای تقویت پیوندهای 
نیز را  فرهنگی  و  گردشگری  مراودات  باید   مردمی 

 گسترش دهیم.
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور اسلامی ایران در پایان 
سفر رسمی خود به پاکستان پس از دیدار با مقام های 
بلندپایه این کشور و همچنین بازدید از شهرهای لاهور و 

کراچی، صبح عازم سریلانکا شد.
رئیس جمهور اسلامی ایران در اولین سفر خارجی خود 

در سال جدید، صبح روز دوشنبه وارد اسلام آباد شد.
مقامات ایران و پاکستان همچنین در حضور سران دو 

کشور ۸ تفاهمنامه همکاری نیز امضا کردند.
شهر  در  پاکستانی  نخبگان  با  نشستی  طی  رئیسی 
اسلام آباد »اراده دو همسایه را بر توسعه روابط در تمامی 
اقتصادی تجاری، علم و فناوری و  حوزه های سیاسی، 
سفر  این  از  بعد  امیدواریم  گفت:  و  دانست«  فرهنگی 
به شکل  پاکستان  و  ایران  روابط  توسعه  و  شاهد رشد 

فزاینده باشیم.
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جامعه
نیست مشخص  الکترونیکی  پسماندهای  اجرایی  مدیریت  تکلیف 

»سمیه رفیعی« -رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس- با اشاره به اینکه پسماندها به معضل محیط زیستی کشور تبدیل 
شده است، گفت: تکلیف مدیریت اجرایی پسماندهای الکترونیکی در کشور مشخص نیست و کاملا غیراصولی مدیریت 
می شوند. هفته زمین پاک به کارهای نمادین اختصاص پیدا کرده و عملا کار چشمگیر و اثرگذاری در این حوزه دیده 

نمی شود.

از فروشگاه  مدیرعامل یکی 
کاهش  از  زنجیره ای  های 
مصرف کیسه های پلاستیکی در فروشگاههای آن به 
رغم افزایش ۱۳ شعبه جدید، توسعه فروش مجازی 
و تعداد مشتریان خبر داد و گفت: برای مشتریانی 
که از کیسه پارچه ای استفاده می کنند، جایزه نقدی 

در نظر گرفته شده است.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روابط عمومی 
به  قربانیان  داود  زیست،  محیط  حفاظت  سازمان 
پلاستیکی  کیسه  بدون  امروز من  پویش  مناسبت 
در فروشگاه های زنجیره ای درباره اقدامات مجموعه 
شهروند برای استفاده کمتر از نایلکس بیان کرد: تمام 
شهروند  فروشگاههای  در  شده  استفاده  کیسه های 
کیسه های زیست تخریب پذیر هستند، همچنین با 
آموزش ترویج فرهنگ کاهش مصرف پلاستیک به 
صندوقداران و کارکنان فروشگاهی، متناسب با میزان 
خرید و نیاز مشتریان به آنان کیسه داده می شود که 
این امر توانسته تا حدود زیادی به کنترل مصرف 

نایلکس در فروشگاه ها کمک کند.
وی با اشاره به افزایش ۱۳ فروشگاه جدید شهروند 
و افزایش ۸ برابری تعداد فروشگاههای مجازی این 
توسعه  میزان  این  رغم  به  کرد:  تصریح  مجموعه 
تعداد مشتریان  و  افزایش خدمات  و  شعب جدید 
شهروند، میزان مصرف کیسه های پلاستیکی نه تنها 
افزایش پیدا نکرده بلکه با نظارت بر نحوه مصرف به 

صورت موثری کنترل شده است.
وی ادامه داد: متناسب با حجم خرید و گنجایش 
کیسه های مصرفی، ابعاد کیسه ها را از سایز بزرگ 
کیسه های  آن  کنار  در  و  داده  کاهش  متوسط  به 

کوچکتری نیز در اختیار مشتریان قرار دادیم که در 
نهایت منجر به مصرف بهینه نایلکس شد.

با اشاره به گرامیداشت هفته زمین پاک،  قربانیان 
طی هفته اول اردیبهشت ماه و تاکید بر نقش موثر 
مردم، در انجام مسئولیت های اجتماعی و کاهش 

مصرف نایلکس افزود: از طریق تلویزیون های نصب 
شده در فروشگاههای شهروند در خصوص استفاده 
صورت  لازم  های  فرهنگ سازی  نایلکس  از  کمتر 
محیطی  زیست  طرح های  در  همچنین  و  می گیرد 
همچون صندوق سبز، امتیاز ویژه ای برای مشتریانی 

که در هنگام خرید از کیسه های پارچه ای استفاده 
می کنند در باشگاه مشتریان شهروند لحاظ می شود.

ویژه  طرح  به  اشاره  با  شهروند  شرکت  مدیرعامل 
زیست محیطی صندوق سبز که با مشارکت کمیته 
کل  اداره  و  تهران  شهر  اسلامی  شورای  سلامت 
محیط زیست و توسعه پایدار شهر تهران در شعب 
منتخب شهروند برگزار شد، گفت: در این طرح به 
مشتریانی که با مراجعه به صندوق سبز فروشگاه 
شهروند از کیسه های پارچه ای برای خرید استفاده 
می کردند، جوایز نقدی اهدا شد و خوشبختانه این 
طرح راهکار خوبی بود که استقبال فعالان محیط 

زیست نیز روبرو شد.
وی با بیان اینکه بحث مصرف کیسه های پلاستیکی 
به یک بحران اجتماعی و جهانی تبدیل شده گفت: 
پلاستیک ها نه تنها محیط زیست را تهدید می کند 
بلکه به صورت مستقیم و غیر مستقیم وارد زنجیره 
خطر  به  نیز  را  انسان  سلامت  و  می شوند  غذایی 
استفاده  مصرف،  رفتار  تغییر  با  باید  و  می اندازند 
بی رویه از پلاستیک را کنار بگذاریم، فروشگاههای 
شهروند همواره سعی دارد تا همسو با سیاست های 
مصرف  کاهش  در  تهران  شهرداری  محور  سلامت 

نایلکس سهم موثری داشته باشد.
شعار امسال هفته زمین پاک )۳ تا ۹ اردیبهشت( 
مشارکت مردم، ایران در برابر پلاستیک، نجات زمین 
تعیین شده است. بر این اساس با محوریت سازمان 
های  فروشگاه  همکاری  و  محیطزیست  حفاظت 
زنجیره ای، پویش امروز من بدون کیسه پلاستیکی 
به صورت آزمایشی در فروشگاه های زنجیره ای آغاز 

شده و تا ۲۱ تیر روز جهانی پلاستیک ادامه دارد.

جایزه نقدی برای مشتریانی که از 
کیسه پارچه ای استفاده می کنند!

کیمیا عبدالله  پور

»تاخیر در ازدواج« و »چالش های 
مسئله  دو  فرزندآوری«  فراروی 
مهم پیش روی الزامات و سیاست های جمعیتی است که در 
سال ۱۴۰۲ نیز نمودها و آثار آن آشکار شد.جمعیت کشور آشکارا 
به سوی پیرتر شدن می رود و دلایل متعددی برای تداوم این 
روند نامطلوب خودنمایی می کند. در میان این دلایل، تاخیر 
در ازدواج و مشکلات پیش روی فرزندآوری مورد توجه ناظران 
و کارشناسان مسائل این حوزه قرار گرفته است. این دلایل در 
میان زنان که نیمی از جمعیت کشور را تشکیل می دهند، نمود 

آشکارتری می یابد.
مسئلۀ تأخیر در ازدواج

یکی از مسائل مطرح شده در حوزه زنان در سال ۱۴۰۲ 
بحث تاخیر در ازدواج دختران است. سن ازدواج برای 
این  در  است.  بوده   ۲۶.۵ زنان  برای  و   ۳۰.۷ مردان 
زمینه »امیرحسین بانکی پور« نماینده مجلس شورای 
اسلامی، آمار دختران مجرد بالای ۳۰ سال را ۲ میلیون 
به چهار  نزدیک  گفته  و  کرده  اعلام  نفر  هزار   ۱۰۰ و 
میلیون و ۶۰۰ هزار دختر و پسر مجرد در جامعه داریم 
که جای نگرانی برای افزوده شدن بر این گروه هدف 
وجود دارد.پدیده تاخیر در ازدواج به دنبال خود تاخیر 
در ولادت ها و یا حتی تعداد فرزندان خواهد داشت؛ 
بهار ۱۴۰۲ تعداد ولادت های  به طوری که در فصل 
ثبت شده به ۲۵۲ هزار و ۶۵۱ نفر رسید که نسبت به 
زمستان ۱۴۰۱، ۱۱ هزار و ۷۱۲ نفر و نسبت به فصل 

بهار ۱۴۰۱، چهار هزار و ۹۹۸ نفر کاهش یافته است.
دو دلیل عمده تأخیر در ازدواج

تاخیر در ازدواج دختران به عنوان یک مسئله اجتماعی 
تحت تاثیر علل و عواملی است که از آن جمله می توان 
از چند  به تحصیلات زنان اشاره کرد. تحصیلات زنان 
جنبه زمان ازدواج و فرزندآوری را برای زنان به تاخیر 
می اندازد. ازیک سو گذران دوره های تحصیل در مقاطع 
عالی و به دنبال آن یافتن شغل متناسب با مدرک زمان 
را برای ازدواج دختران و همچنین فرزندآوری به تعویق 
می اندازد. از سوی دیگر تحصیلات و شغل و درآمدزایی 

به زنان قدرت تصمیم گیری در امور خانه و خانواده و 
آینده خود و فرزندان را می دهد و همین سبب می شود 
در برخی موارد با تاخیر در فرزندآوری و در نتیجه کاهش 
جمعیت هم مواجه باشیم.افزایش تحصیلات از طریق 
می تواند  نیز  مختلف  اطلاعاتی  منابع  به  دسترسی 
جنس  نقش های  به  نسبت  افراد  نگرش  تغییر  باعث 
مخالف شود. مطالعات انجام شده در این حوزه نشان 
می دهد زنان تحصیل کرده از مردان انتظار بیشتری برای 
مشارکت در انجام کارهای خانه یا نگهداری از فرزندان 
متوسط  طور  به  مردان  ما  جامعه  در  آنکه  حال  دارند 
زمان کمی را به چنین اموری اختصاص می دهند.یکی 
دیگر از دلایل تاخیر در ازدواج مسئله ریسک پذیری در 
اجتناب  »نظریه  طبق  است.  زندگی  جدید  سبک های 
از خطر« افراد زمانی که در شرایط ناامنی اقتصادی و 
عدم قطعیت بالا قرار دارند، از ریسک های غیرضروری 
در زندگی شان اجتناب می کنند.در شرایطی که بازار کار 
به شدت رقابتی باشد و موقعیت های شغلی ثبات کافی 
نداشته باشند، ریسک ازدواج و تشکیل خانواده افزایش 
می یابد؛ بنابراین افراد ازدواج خود را به تاخیر می اندازند. 
در واقع باید گفت شرایط رقابتی و بی ثباتی بازار کار 
تشکیل  به دنبال  اینکه  به جای  تا جوانان  سبب شده 
انسانی خود  بر سرمایه  باشند،  آن  خانواده و تعهدات 

سرمایه گذاری کنند.
سقط جنین و ریشه هایی مشترک با ازدواج گریزی

با توجه به مشکلات پیش روی ازدواج، تمایل برای 
فرزندآوری نیز کاسته شده است. همین چالش ها به 
نوعی خود را در روندی مانند سقط جنین نیز نشان 
در  زنان  در حوزه  از مهم  ترین مسائل  می دهند.یکی 
که  موضوعی  بود.  جنین  سقط  موضوع   ۱۴۰۲ سال 
رئیس جمهوری نیز اواخر فروردین ماه پارسال در جلسه 
ستاد ملی جمعیت به آن اشاره کرد و با نگران کننده 
خواندنِ آمارهای مربوط به آن بر ضرورت توجه وزارت 
بهداشت نسبت به این موضوع و هماهنگی بیشتر 
این  در  با متخلفان  برخورد  برای  با دستگاه قضایی 

زمینه تأکید کرد. صداوسیما و وزارت فرهنگ و ارشاد 
و  مرتبط  شرعی  مسائل  شدند  موظف  نیز  اسلامی 
همچنین عوارض و پیامدهای فردی و اجتماعی آن 
در جامعه را بیشتر تبیین کنند.علاوه بر این »فاطمه 
کمیسیون  عضو  و  قزوین  نماینده  محمدبیگی« 
بهداشت و درمان و رئیس فراکسیون جوانی جمعیت 
مجلس در همایش روز ملی جمعیت در بیمارستان 
نجمیه گفته بود سالانه ۲۵۰ تا ۶۵۰ هزار سقط جنین 
در کشور رخ می دهد.این در حالی است که چهار سال 
انجمن  رئیس  آخوندی«  »محمدمهدی  دکتر  پیش 
علمی جنین شناسی ایران، آمار سالانه بین ۳۰۰ تا ۵۰۰  
هزار سقط جنین غیرقانونی را اعلام کرده و گفته بود: 
آمار دقیقی از سقط جنین در دست نیست زیرا عمده 
دلیل این اتفاق تلخ به صورت زیرزمینی و غیرقانونی 
انجام می شود و به طور قطع بر آمارهای گذشته تاثیر 
هزار   ۷۰۰ حدود  مورد  در  موثقی  آمار  اما  می گذارد، 
سقط در سال را هم دیده ام و در رسانه ها نیز اعلام 
کردم و به طور حتم این میزان بیشتر هم شده است.

مورد سقط  در  قطعی  و  آمار مشخص  حال،  این  با 
مراکز  در  موارد  از  برخی  در  زیرا  ندارد؛  وجود  جنین 
غیرقانونی  موارد  از  آماری  اما  ثبت می شود  درمانی 
وجود ندارد. از طرفی برخی از سقط  ها ممکن است 
مراکز  در  اطلاع  بدون  و  بارداری  اوایل  همان  در 
درمانی انجام شود که باز این موارد هم در آمار اعلام 

نمی شوند.
دلایل و پیامدهای سقط جنین

ممکن  جنین  سقط  درباره  آمار  این  اینکه  از  گذشته 
چند  دلایلی  گفت  باید  نباشد،  یا  باشد  دقیق  است 
باعث به وجود آمدن این مسئله اجتماعی شده است. 
بررسی  یک  در  بهداشت  جهانی  سازمان  مثال  برای 
کلی، دلایلی همچون حفظ جان مادر، سلامتی مادر و 
جنین، سلامت روحی مادر، تجاوزهای جنسی و دلایل 
اقتصادی_اجتماعی را برای این رخداد برشمرده است و 
محققانی دیگر در مطالعات پژوهشی خود گفته اند یکی 

از دلایل عمدی سقط جنین، بیماری مادر است که در 
بارداری برای مادر،  صورت تائید و مسلم شدن خطر 
می شود. داده  جنین  انجام سقط  برای  قانونی  مجوز 
وجود نقایص جنین از دیگر مواردی است که از نظر 
از طرف  نیز مجوز سقط جنین داده می شود.  قانونی 
شرایط  همچون  دلایلی  به  ناخواسته  بارداری  دیگر 
پایین  یا  بالا  اختلاف های خانوادگی، سن  اقتصادی، 
مادر، تعداد زیاد فرزندان، اعتیاد همسر، گرفتاری های 
شغلی مادر و مواردی از این دست در بروز سقط جنین 
نقش موثری دارند.سقط جنین با پیامدهایی در سطح 
خرد و کلان نیز همراه است. برای مثال در سطح خرد 
ممکن است سلامت مادر را به خطر بیندازد و در سطح 
کلان نیز هرم سنی و جنسی جمعیت را تحت تاثیر 
قرار دهد. با توجه به اینکه تعداد جمعیت سالمندان 
کشور ما در سال های اخیر رو به افزایش است، وقوع 
سقط جنین می تواند این روند را تشدید کند و این روند 
با سرعت بیشتری طی شود و در نتیجه تعداد جمعیت 

جوان و فعال در سال های آتی کاهش یابد.
جمع بندی

به طور کلی دو مسئله عمده مطرح در حوزه زنان در 
ازدواج دختران و دیگری  سال ۱۴۰۲ یکی تاخیر در 
سقط جنین مطرح بود. آمارهای اعلام شده همگی 
حاکی از مسئله مند بودن این دو موضوع در جامعه 
هستند. با این حال برای رفع این دو مسئله می توان 
به راهکارهایی اشاره کرد. برای مثال در حوزه تاخیر 
در ازدواج دختران می توان راه حل هایی همچون بهبود 
شرایط اقتصادی و شغلی برای کسانی که تمایل کافی 
برای ازدواج دارند و موثرسازی مشوق ها را پیشنهاد 
کرد؛ به طوری که مشوق ها باید مطالعه شده باشند 
و نتیجه بخش بودن آن دور از انتظار نباشد.همچنین 
افراد مقرون  مشوق های ازدواج و باروری باید برای 
به صرفه باشد. در خصوص مسئله سقط جنین نیز 
می توان به راهکارهایی همچون جلوگیری از بارداری 
ناخواسته و بهبود شرایط اقتصادی زوجین اشاره کرد.

چالش  های بنیادین سیاست  های جمعیتی چیست؟
در حوزۀ زنان؛
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ح جوانی جمعیت هشدار راه و شهرسازی استان تهران به متقاضیان مسکن طر
اداره کل راه و شهرسازی استان تهران نسبت به کلاهبرداری دلالان و شیادان از متقاضیان مسکن طرح حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت هشدار داد و اعلام کرد: متقاضیان باید از پاسخگویی به تلفن ها در این زمینه خودداری کرده و موارد هویتی 

یا سامانه ای و پروفایل خود را به شیادان اطلاع ندهند و در این زمینه مراقبت کنند.

داســتان جلد
»دنیای هوادار« از ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره می  گوید؛

در انتظار مصوبه مجلس؟
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 
شهرسازی،  و  راه  وزارت 
تصویب لایحه ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره 
را راهکاری برای انجام معاملات شفاف در بازار مسکن 
برشمرد و گفت: این طرح مراحل پایانی تصویب خود 
را طی می کند که امیدواریم با تصویب، ابلاغ و اجرای 
آن بتوان بخشی از موانع موجود بر سر راه بازار مسکن 

را برداشت.
لایحه  وضیعت  تازه ترین  نوروزی«  »ابوالفضل 
تشریح  را  اجاره بها  و  مسکن  زمین،  بازار  ساماندهی 
و  زمین، مسکن  بازار  افزود: طرح ساماندهی  و  کرد 
اجاره بها، طرح مجلس بود که توسط کمیسیون عمران 
مجلس و با همکاری وزارت راه و شهرسازی تدوین 
شده است.وی با بیان اینکه این طرح چندین بار در 
مجلس تصویب و به شورای نگهبان رفت و از آن شورا 
برای انجام برخی اصلاحات دوباره به مجلس بازگشت 
ارسال شد، توضیح داد:  به شورای نگهبان  به تازگی  و 
بازار زمین، مسکن و اجاره، طرحی  طرح ساماندهی 
است که در صورت تصویب و تبدیل شدن به قانون، 
اجاره،  بازار  در  اکنون  را که هم  از مشکلاتی  بخشی 
زمین و مسکن وجود دارد رفع خواهد کرد و به تسهیل 

گری در بخش اجاره می پردازد.
تقویت بازار اجاره از طریق ارائه مشوق به موجران

این لایحه  از ویژگی هایی  به تشریح بخشی  نوروزی 
از  اجاره  بازار  بر تقویت  این لایحه  افزود:  پرداخت و 
ظرفیت  از  استفاده  موجران،  به  مشوق  ارائه  طریق 
شهرداری ها برای شناسایی خانه های خالی و هزینه 
این بخش از مالیات برای احیای بافت های فرسوده 
شهری و ساخت خانه های ارزان قیمت برای اشخاص 
بی بضاعت، الزام همه دستگاه های اجرایی برای ارائه 
و  املاک  در سامانه ملی  نیاز  اطلاعات مورد  رایگان 
عدم  برای  اجرایی  پیش بینی ضمانت های  و  اسکان 
درج اطلاعات در سامانه و خوداظهاری در سامانه ملی 

املاک و اسکان تاکید دارد.
تقویت سامانه ملی املاک و اسکان برای شناسایی 

خانه های خالی
و  راه  وزارت  مسکن  اقتصاد  دفتر  مدیرکل  گفته  به 
شهرسازی، تقویت سامانه ملی املاک و اسکان برای 
شناسایی خانه های خالی، تکمیل سامانه ملی املاک 
و اسکان و درج معاملات در سامانه ثبت معاملات 
املاک و مستغلات کشور و ضمانت اجرایی برای ثبت 

قراردادها و ارائه راهکارهایی برای الزام آور شدن این 
راهکارها، از دیگر مواردی است که در این لایحه به 
آن توجه جدی شده است.وی اظهار داشت: بر اساس 
بندهایی از این طرح، همه قراردادها اعم از اجاره و 
خریدوفروش باید در سامانه ثبت شوند و با اخذ کد 
رهگیری امکان ارزیابی آنچه در بازار مسکن می گذرد 
وجود دارد.این مسوول افزود: با تصویب و ابلاغ طرح 
در استان هایی که نرخ تورم عمومی سالیانه بیش از 
تا  است  باشد، شورای عالی مسکن مکلف  ۳۰ درصد 
و  اجاره بها  افزایش  حداکثر  سقف  تعیین  به  نسبت 
قرض الحسنه به میزان ۵۰ تا ۱۰۰ درصد تورم عمومی 

سالیانه اقدام کند.
حمایت از مستاجران از طریق پرداخت تسهیلات 

ودیعه مسکن
راه و شهرسازی  مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت 
پرداخت  طریق  از  مستاجران  از  حمایت  ادامه داد: 
تسهیلات ودیعه مسکن و افزایش آن در سال جدید با 
توجه به تورم و همچنین نظارت بر پرداخت تسهیلات 
توسط بانک های عامل، بخش دیگری از این طرح به 

شمار می رود.
کاهش  و  فروش  و  فرایند خرید  در  تسهیل  نوروزی 
هزینه های مبادله در بازار مسکن را از دیگر ویژگی های 
اسناد و  این طرح عنوان کرد و گفت: سازمان ثبت 

از  ماهپس   ۶ مدت  در  است  موظف  کشور  املاک 
برخط  دسترسی های  قانون،  این  شدن  لازم الاجرا 
برای استعلامات ثبتی و ثبت هر گونه سند رسمی 
را از طریق مرکز مبادله اطلاعات برای سامانه املاک 
و اسکان و سامانه املاک و مستغلات وزارت راه و 
شبانه روزی  و  تمام الکترونیک  صورت  به  شهرسازی 
فراهم کند.وی افزود: اخذ عوارض از اراضی بلااستفاده 
از  دیگری  بخش  عوارض  این  هزینه کرد  چگونگی  و 
موارد مورد تاکید در این طرح است. همچنین، برای 
کاهش التهابات مسکن و برای جلوگیری از معاملات 
سفته بازی واحدهای در حال احداث تا قبل از تحویل 
پایان کار  یا نصب کنتور و گواهی  واحد مسکونی و 
ساختمان، امکان نقل و انتقال واحدهای نهضت ملی 
مسکن به هر شیوه ای وجود ندارد و ممنوع است و 

محاکم و ادارات پذیرفته شده نیست.
رتبه بندی مشاوران املاک بر اساس میزان 

رضایتمندی مشتریان
نوروزی ادامه داد: رتبه بندی مشاوران املاک بر اساس 
این  از  دیگری  بخش  رضایتمندی مشتریانف  میزان 
طرح است.وی ابراز امیدواری کرد تا با تصویب این 
قانون و ابلاغ آن، بخشی از موانع موجود در اجرای 
قانون جهش تولید مسکن و همچنین بازار مسکن و 

اجاره بها برطرف شود.

 من استادیوم را در آغوش گرفتم
 او کاپیتان حسینی را...

تقــریبا از ۱۲ سالگی که با مجله دنیای ورزش و سپس کیهان ورزشی آشنا شدم هر بار که گزارش مسابقات 
فوتبال باشگاه های تهران را همراه با عکس هایی از ورزشگاه یکصدهزار نفری آزادی می دیدم آرزوم  این بود که 
یک روزی خودم را در ورزشگاه آزادی ببینم. بخصوص وقتی تصاویر مسابقه بین دو تیم استقلال و پرسپولیس 

عضو شورای اسلامی شهر کرج گفت: مخالف 
استفاده از تکنولوژی جدید اتوبوس های برقی 
اخذ  عدم  درخصوص  مخالفتم  بلکه  نبودم 
مجوزقانونی برای خرید اتوبوس های برقی و 
هزینه کرد آن برای خرید تعداد بیشتر اتوبوس 

با استاندارد گازوئیلی بود. 
به گزارش »دنیای هوادار«، علی قاسم پور در 
حاشیه صد و شصت و دومین جلسه رسمی 
از  قدردانی  ضمن  کرج  شهر  اسلامی  شورای 
اعضای شورای شهر  و سازمان حمل و نقل و 
بار مسافر که در مدت زمان کوتاهی پروژه بهره 
برداری از اولین جایگاه شارژ خودروهای برقی 
را  انجام و این  اتوبوس برقی  و ۴۰ دستگاه 
اتوبوس های برقی وارد این شهرستان کردند، 
اظهارداشت: امیدوارم این اتوبوس ها بتوانند 
بر اساس گفته های دوستان به مردم خدمت 

کنند. 
عضو شورای اسلامی شهر کرج اذعان کرد: نگاه 
اینجانب به اتوبوس برقی نگاه از نوع مخالفت 

از  استفاده  و  جدید  تکنولوژی  از  استفاده  با 
ایجاد  از  جلوگیری  برای  فرصت  جلوگیری 
آلودگی هوا نبود بلکه دو نگاه و موضوع نسبت 

به اتوبوس های برقی داشتیم. 
قاسم پور بیان کرد: نکته اول اینکه نوع خرید 
اتوبوس ها بدون عقد قرارداد و اخذ مجوزهای 
لازم و موارد قانونی اقدام شده است  قطع به 
یقین بایستی برای خرید و استفاده از ظرفیت 

شود  رعایت  قانونی  موارد  ها  پتانسیل  و  ها 
لذا بر اساس منویات امامین انقلاب هر کس 
قانون را رعایت نکند شرع را هم رعایت نکرده 

است. 
رئیس شورای اسلامی شهرستان کرج به نکته 
اتوبوسرانی اشاره کرد و  دوم و تعداد ناوگان 
افزود: کلانشهر کرج به شدت  با فقر تامین 
ناوگان حمل و نقل عمومی دارد شاید اعتباری 
که برای خرید اتوبوس های برقی هزینه شده 
است می توانستیم ناوگان را با اتوبوس های 
گازوئیلی دارای استانداردهای برتر افزایش داد 

و خدمات موثری را برای مردم داشت. 
کمبود  و  بودن  فرسوده  تاکیدکرد:  پور  قاسم 
ناوگان حمل و نقل عمومی موجبات نارضایتی 
از  برداری  بهره  با  شالله  ان  است  شده  مردم 
اتوبوس های برقی بتوانیم به این نقطه برسیم 
تا به ما ثابت شود این تکنولوژی خوب است 
و مردم از آن ها بهره مند و درمانی برای زخم 

کهنه کمبود اتوبوس در شهر باشیم.

 

اقتصاد کلان

»وزیر اقتصاد«:
 دولت برای مشارکت مردم 

در اقتصاد مصمم است
دولت  اینکه  بر  تاکید  با  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
در  غیردولتی  بخش  و  مردم  مشارکت  اصل  به  نسبت 
دولت  سیزدهم  دولت  گفت:  دارد،  جدی  اراده  اقتصاد 
باشگاه های  واگذاری  و  است  ناتمام  پروژه های  خاتمه 
پروژه ها  این  از  یک  عنوان  به  استقلال  و  پرسپولیس 
ورزش  خانواده  و  دولت  بدنه  جمعی  همراهی  حاصل 

کشور است.
 ۵ )چهارشنبه،  گذشته  روز  خاندوزی«  احسان  »سید 
واگذاری  قرارداد  امضای  آیین  در   )۱۴۰۳ اردیبهشت 
داشت:  اظهار  پرسپولیس،  و  استقلال  باشگاه  مالکیت 
دولت سیزدهم دولت خاتمه پروژه های ناتمام است و 
واگذاری دو باشگاه پر طرفدار استقلال و پرسپولیس یکی 

دیگر از این پروژه های بزرگ است.
ابتدایی  ماه  یعنی همان ۶   ۱۴۰۰ اسفند  در  افزود:  وی 
باشگاه،  دو  این  شدن  بورسی  موضوع  سیزدهم  دولت 
افزایش سرمایه آنها و مشارکت چند صد هزار نفری مردم 
باشگاه که  اختیار گرفتن سهم ۱۰ درصدی دو  در  برای 
خروجی آن شفافیت در عملکرد و انضباط مالی است، 
برای  این گام نخست دولت سیزدهم  پیگیری شد که 

خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس بود.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: همکاری و همیاری ملی رمز غلبه 
بر موانع غیرقابل حل است و روح همدلی که در فضای 
ورزش ایران وجود دارد، سرایت کرد و خودش را در دل 
یک اقدام سیاستی و یک تدبیر ملی قرار داد و اتفاق به 

ظاهر ناشدنی ۲۰ سال گذشته امروز تحقق یافته است.
و  پرسپولیس  واگذاری  موضوع  در  گفت:  خاندوزی 
این  از  گوشمان  می گفتند  دولت  به  خیلی ها  استقلال 
حرف ها پر است و دولت ها در ایران اراده واگذاری این 
دو باشگاه را ندارند، اما امروز در اردیبهشت ۱۴۰۳ با یک 

همت و همدلی جمعی این امر محقق شد.
که  داریم  تاکید  اقتصاد  وزارت  در  داد:  ادامه  وی 
بخش های دیگری مانند پالایشگاه ستاره خلیج فارس که 
جایش در بازار سرمایه خالی است را عرضه کنیم؛ البته 
موضوع دیگر مساله واگذاری بر اساس اهلیت و تخصص 
است که اصرار داریم اگر واگذاری صورت می گیرد، این 

موضوع رعایت شود.
سیزدهم  دولت  در  خاطرنشان کرد:  اقتصاد  وزیر 
واگذاری های چندانی نداشتیم، اما امروز اصرار دولت این 
است که واگذاری ها با چشم انداز بلندمدت انجام دهیم، 
یعنی خریدارانی که توانایی اداره حرفه ای، اقتصادی و 
مالی این دو باشگاه را داشته باشند تا باشگاه ها بتواند 

کار حرفه ای خود را انجام دهد.
خاندوزی تاکید کرد: نکته دیگر، بحث واگذاری  مدیریت 
علاوه بر واگذاری مالکیت است که با واگذاری فعلی این 

اتفاق رخ می دهد.
هستیم  ورزش  وزارت  حال  کمک  همچنان  گفت:  وی 
تا بتوانیم با حل و فصل موضوع حق پخش تلویزیونی 
و مواردی که می تواند تامین پایدار درآمدهای این دو 
باشگاه را محقق کند، اجرایی شود. در سال آینده برای این 
موضوع هم یک گردهمایی برگزار می کنیم تا دغدغه ی 
فصل  هر  شروع  با  سال  هر  که  را  طرفدار  میلیون ها 

نگرانی هایی دارند، حل شود.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه دولت نسبت به اصل مشارکت 
مردم و بخش غیردولتی در پروژه ها اراده جدی دارد، گفت: 
به دنبال این هستیم که از ظرفیت مدیریتی بخش های 
غیر دولتی، برای مدیریت این باشگاه ها استفاده کنیم تا 
این موضوع آرام آرام به سایر بخش ها سرایت پیدا کند.

محمد ملک  دار

»قاسم پور«  در حاشیهٔ بهره برداری از اتوبوس های برقی:مخالف استفاده از تکنولوژی جدید نیستم 
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توپ  وتور

ورزشی
شد بانوان  شطرنج  برتر  لیگ  قهرمان  گیلان  نماینده 

یازدهمین دوره از مسابقات لیگ برتر بانوان شطرنج ایران یادواره شهید آرمان علی وردی با ۷۵۰ میلیون ریال جایزه نقدی از 
پنج شنبه ۳۰ فروردین  ماه به مدت ۶ روز در محل فدراسیون شطرنج برگزار شد. لیگ برتر شطرنج بانوان ایران که با حضور ۸ 
تیم باشگاه های نخبگان، افلاک، پیشگام نوین رایمند شهرضا، پیشگام نوین تهران، اندیشه نوین ساری، فیل خوب اراک، 

ابتکار لنگرود و دانشگاه تهران آغاز به کار کرد در نهایت با قهرمانی باشگاه نخبگان گیلان به پایان رسید.

آقای  انتصاب  از  پس 
سرپرست  مرادی  وحید 
فدراسيون واليبال به سِمت مدیر فنی تیم ملي مردان و 
انتخاب خانم فریبا صادقی نایب رئیس فعلی، سرپرست 
پیشین هیأت والیبال استان اصفهان و سرمربی تیم 
والیبال بانوان باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، به عنوان 
در  درست  ایران  بانوان  والیبال  ملی  تیم  فنی  مشاور 
آستانه سفرهای برون مرزی، اعزام دکتر محسن ترابی، 
رئیس سازمان لیگ واليبال کشور که سابقه سرپرست 
جمع  به  کِشد،  می  یدک  هم  را  فدراسیون  دبیری 
نیست.  آور  تعجب  ایران  دانش آموزی  والیبال  داوران 
در شرایطی که سال هاست آقای محسن ترابی از جَرگه 
داوری والیبال کناره گیری کرده است با اعزام به کشور 
صربستان برای قضاوت مسابقات تیم های آموزش و 

پرورش انسان را به تعجب وا می دارد!
جناب محسن ترابی برای اینکه از قافله مسافران ویژه 
فدراسیون جا نماند از سوی آقای گیلانی رئیس تربیت 
»داور  عنوان  به  تهران  استان  پرورش  و  آموزش  بدنی 
همراه« با تیم ملی والیب دانش آموزی عازم صربستان 
شد تا بار دیگر سوت به گردن این بار قضاوت مسابقات 
دانش آموزی جهان را بر عهده بگیرد! و این در حالی 
است که ایشان پس از کناره گیری از داوری والیبال، 
هم  ريسک  این  قبول  با  که  گرفته  قرار  جایگاهی  در 
شخصیت اجتماعی خود را زیر سؤال رَده و هم  فدراسیون 
والیبال ایران را؛ حال این پرسش به ذهن نگارنده این 
و  آموزش  وزارت  در  مگر  که  است  کرده  خطور  سطور 
در سطح کشور کم  معلم  المللی  بین  داوران  پرورش 
داریم؟ درست است که محسن ترابی هم معلم ورزش و 
از داوران تحصیل کرده و بین المللی آموزش و پرورش 
است، اما با توجه به پستی که در فدراسیون والیبال 

ایران بر عهده گرفته و مدت هاست از کار داوری والیبال 
کناره گیری کرده و در جایی که داود نافعی معلم ورزش 
و داور فعال بین المللی از گنبد در لیگ برتر و آقایان 
قادر صادقی داور بین المللی اردبیلی مقیم استان البرز 
و آقایی دیگر داور بین المللی از این استان که سال 
از  و  اند  شده  متحمل  را  روانی  روحی  های  فشار  ها 
شنیدن دشنام های ناروا و دور از انصاف رنج برده اند، 

لیگ  سازمان  رئیس  ترابی  محسن  دکتر  است  سزاوار 
توسط آقای گیلانی برای این سفر »ساپورت« می شد؟ 
البته این سؤال از آقای سیدمیلاد تقوی هم مطرح است 
که آیا به نظر ایشان این اعزام تحت عنوان داور همراه 
تیم دانش آموزی که در شرایط ویژه ای صورت گرفته، 
ایران  والیبال  در شأن و وجاهت رئيس سازمان لیگ 
اعتبار  از  بطور حتم  تأثیر منفی نخواهد گذاشت؟ که 

اجتماعی و ارزش و جایگاه ایشان در فدراسیون والیبال 
ایران خواهد کاست، ضمن اینکه آیا به نظر رئیس جدید 
فدراسیون چنین اقدام نامعقول ونادیده انگاشتن داوران 
زحمتکش آموزش و پرورشی، کار درستی بوده است! من 
که فکر نمی کنم چرا که با این ریسک هم ایشان و هم 
فدراسیون، زیر سؤال خواهند رفت. مضاف بر اینکه حق 
مسلم داوران آموزش و پرورشی کشور عزیزمان بوده که 
با این اعزام لابیگری شده، حقوقشان تضعیف و پایمال 
شده است! زیرا وقتی پای سفرِ خارجی به میان آمده، 
همه این بزرگواران به دست فراموشی سپرده شده اند و 
اعزام داور همراه شامل آقای محسن ترابی شده! داوری  
که چند سالی است از عرصه داوری کناره گیری کرده و 
به عنوان رئیس سازمان لیگ فدراسیون والیبال ایران از 
جایگاه خاصی برخوردار است! آقای تقوی... جنابعالی 
که در مصاحبه تلویزیونی از رعایت عدالت دم می زدید 
و مدعی بودید که بی عدالتی خط قرمز فدراسیون است 
و قصد دارید در بدنه فدراسیون تغييراتی را به وجود 
آورید، چرا از این بی عدالتی پیشگیری نکردید؟ که حال 
به این باور برسیم که جنابعالی هم در این آشفته بازار 
فدراسیون از مدیریت عادلانه فاصله زیادی دارید و عملًا 
ثابت می کنید داشتن هوای دوستان گرمابه و گلستان، 
در اولویت اول کاری جنابعالی قرار دارد و درحال نان به 

هم قرض دادن هستید!
اعزام دکتر محسن ترابی به عنوان داور همراه تیم ملی 
دانش آموزی، باعث شده تا این شبهه به وجود آید که 
مثلث سیدمیلاد تقوی، وحید مرادی و محسن ترابی، در 
حال اجرای نمایشنامه ای هستند که از وجهه والیبال 
ایران در کنفدراسیون والیبال آسیا و فدراسیون جهانی 
خواهد کاست و صورت خوشی برای فدراسیون والیبال 

ایران ندارد و پایان خوبی در بر نخواهد داشت!

رئیس سازمان لیگ فدراسیون والیبال، به جمع داوران آموزشگاهی پیوست؟

باورنکردنی اما واقعی! 
اصغرقلندری

به  پرسپولیس  و  استقلال  واگذاری 
دو  این  می تواند  اقتصادی  نهادهای 

باشگاه را به سمت حرفه ای شدن پیش ببرد.
اتفاقی تاریخی در فوتبال ایران رخ داد و دو باشگاه استقلال و 
با مالکیت مشترک فعالیت می کردند به  پرسپولیس که سال ها 
نهادهایی با ماهیت اقتصادی واگذار شدند تا وزارت ورزش مجبور 
نباشد کوه مشکلات این دو باشگاه را به دوش بکشد؛ آن هم در 
شرایطی که وزارت ورزش مسئولیت های مهم دیگری دارد و اصلا 

باشگاهداری جزو وظایف ذاتی این وزارتخانه نیست.
ساماندهی مشکلات استقلال و پرسپولیس به معضلی بزرگ برای 
وزارت ورزش تبدیل شده بود. بدتر اینکه هر بار که موفقیت یا 
ناکامی برای سرخابی ها رخ می داد وزارت ورزش به حمایت از یکی 
اگر استقلال به قهرمانی می رسید  از این دو تیم متهم می شد. 
بازیکنان و مربیان و حتی پیشکسوتان تیم رقیب، وزارت ورزش 
را متهم به حمایت از آبی پوشان می کردند و عکس این اتفاق هم 
زمانی بود که استقلالی ها در هر ناکامی که برایشان رقم می خورد 
دلیل آن را حمایت وزارت ورزش از قرمزپوشان عنوان می کردند اما 
حالا با واگذاری این دو باشگاه، دیگر کسی نمی تواند کم کاری های 

فنی و مدیریتی  خود را گردن وزارت ورزش بیندازد.
اما مشکل بزرگی که با واگذاری استقلال و پرسپولیس حل شد 
رفع خطر حذف آن  ها به دلیل مالکیت مشترک از لیگ قهرمانان 
آسیا بود. پیش از این و در سال های گذشته کنفدراسیون فوتبال 
آسیا، استقلال و پرسپولیس را از حضور در رقابت ها کنار گذاشته 
بود و اگر وزارت ورزش همچنان مالکیت آن  ها را بر عهده داشت 
این اتفاق بار دیگر هم رخ می داد. حالا هواداران سرخابی نگرانی 
بابت حذف تیم های محبوب شان از آسیا ندارند و قهرمانی استقلال 

و پرسپولیس در لیگ برتر بدون ثمر نخواهد بود.
همچنین می توان آینده استقلال و پرسپولیس را تضمین شده 
قلمداد کرد چرا که آن  ها به نهادهای اقتصادی واگذار شدند. ۸۵ 
درصد از سهام باشگاه استقلال از سوی شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس، شرکت های تابعه آن شامل پتروشیمی بندر امام، 
پتروشیمی بوعلی سینا، پتروشیمی شهید تندگویان، پتروشیمی 
پارس و شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس واگذار شد و همین 

مقدار از سهام باشگاه پرسپولیس نیز به بانک های شهر)۳۰ درصد(، 
ملت )۲۰ درصد(، تجارت )۲۰ درصد(، صادرات )۵ درصد(، رفاه )۵ 

درصد( و اقتصاد نوین )۵ درصد( انتقال پیدا کرد.
با توجه به اینکه یکی از مشکلات جدی استقلال و پرسپولیس 
واگذاری  با  بود  مالی  منابع  کمبود  گذشته،  سال های  طول  در 
پس  این  از  بود  امیدوار  می توان  اقتصادی  نهادهای  به  آن  ها 
برنامه ریزی های کلان اقتصادی برای این دو باشگاه انجام شود تا 

سرخابی ها بتوانند به مرحله درآمدزایی برسند.
در شرایطی که تیم های عربی و به خصوص عربستانی با جذب 
فوق ستاره های خارجی پا به رقابت های آسیایی می گذارند دیگر 
نمی توان با دست خالی به مصاف آن  ها رفت. لازم بود که یکبار 
برای همیشه استقلال و پرسپولیس در مسیری قرار بگیرند که به 
حرفه ای شدن ختم شود و البته نباید انتظار داشت این اتفاق یک 

شبه رخ دهد.
جایگاه  که  ریشه دار  و  قدیمی  باشگاه  دو  عنوان  به  سرخابی ها 
روزهای  می توانند  پس  این  از  دارند  کشور  فوتبال  در  مهمی 
برخی  اینکه  به گذشته تجربه کنند.  را نسبت  امیدوارکننده تری 
تلاش می کنند واگذاری آن  ها را شکست خورده قلمداد کنند را 
هم باید به حساب منافع از دست رفته شان گذاشت. موضوعی که 

گذشت زمان آن را اتبات خواهد کرد.

 آرزوهایی که دست یافتنی
 شدند

ابراز  با  ایران  فوتسال  ملی  تیم  سرمربی 
گفت:  بازیکنانش  عملکرد  از  رضایت 
را  اول  گام  جهانی،  جام  به  صعود  با 

برداشتیم.
به گزارش »دنیای هوادار«، وحید شمسایی، 
سرمربی تیم ملی فوتسال بعد از پیروزی 
ایران مقابل قرقیزستان اظهار داشت: قبل 
تبریک  بازیکنانم  و  مردم  به  چیز  هر  از 
می گویم. ما به اولین هدف مان که صعود 
کردیم. پیدا  دست  بود،  جهانی  جام  به 

شمسایی با انتقاد از کف پوش سالن بازی 
بودیم  تنها تیم هایی  گفت: ما و ویتنام 
که در این زمین بازی نکردیم و دیروز بعد 
از پیگیری بسیار موفق شدیم یک جلسه 
تمرین اینجا داشته باشیم، توپ و کفش 
بازیکن روی این زمین گیر می کند و نیمه 
اول طول کشید تا بازیکنان با این شرایط 
کف پوش  با  کف پوش  این  کنند.  عادت 
است. متفاوت  خیلی  ایندور  استادیوم 

وی افزود: در نیمه اول با توجه به شرایط، 

هدف مان کنترل بازی بود و در نیمه دوم 
از بازیکنان خواستم که کار را تمام کنند 
ممکن  نحو  بهترین  به  که  خوشحالم  و 
ماموریت شان را انجام دادند.سرمربی تیم 
ملی فوتسال ایران در پاسخ به این سوال 
از  خوبی  کیفیت  تیم ها  از  کدامیک  که 
خود نشان داده اند، اضافه کرد: من خلاف 
برخی از دوستان معتقدم که حذف ژاپن 
شگفتی مسابقات نیست. چیزی که من را 
تحت تاثیر قرار داد رشد خیلی خوب همه 
تیم ها به ویژه افغانستان و تاجیکستان 
بود.سرمربی تیم ملی افزود: من به عنوان 
و  کرده ام  کار  آسیا  در  مربی  و  بازیکن 
می بینم هر سال تیم ها پیشرفت خوبی از 
خود نشان می دهند و سطح تیم ها به هم 
ایران  فوتسال  ملی  می شود.تیم  نزدیک 
نیمه  مرحله  به  صعود  شد ضمن  موفق 
نهایی جام ملت های آسیا، جواز حضور در 
جام جهانی ۲۰۲۴ ازبکستان را نیز کسب 

کند.

عاقبت به خیری استقلال و پرسپولیس با واگذاری به نهادهای اقتصادی؛

 گامِ اول با صعود 
به جام  جهانی

»شمسایی«: تأکید کرد؛

آرش عبدی
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در  ایران  ریکرو  تیم 
جهانی  کاپ  مسابقات 
را در  با کمان شانگهای، رکورد کشورمان  تیراندازی 

بخش تیمی شکست.
با کمان کاپ جهانی  تیراندازی  ادامه مسابقات  در 
شانگهای چین، تیم ریکرو کشورمان با ترکیب فائز 
محمدی، رضا شبانی و محمدحسین گلشنی با امتیاز 
رکورد  موفق شد  و  گرفت  قرار  رده هشتم  در   ۲۰۱۷
این  از  ببخشد.پیش  ارتقا  تیمی  بخش  در  را  ایران 
رکورد ریکرو ایران در بخش تیمی با امتیاز ۲۰۰۸ بود 
که در بازی های آسیایی هانگژو برای ایران ثبت شده 
بود و در این مسابقات، کمانداران کشورمان موفق 
شدند رکورد ایران را ۹ امتیاز ارتقا ببخشند.مسابقات 

در  مقدماتی  مرحله  در  جهانی  کاپ  اول  مرحله 
شانگهای برگزار شد و کمانداران کشورمان به مصاف 
رقبای خود رفتند. نتایج کمانداران کشورمان در دور 
مقدماتی مرحله اول کاپ جهانی شانگهای به شرح 
زیر است:فائز محمدی در مسابقات ریکرو با امتیاز 
۶۷۵ در رده بیست و یکم قرار گرفت. وی روز جمعه 
در دور نخست مسابقات حذفی به مصاف کمانداری 
با  ریکرو  ترکیه می رود. رضا شبانی در مسابقات  از 
امتیاز ۶۷۲ در رده بیست و ششم قرار گرفت. وی 
روز جمعه در دور نخست مسابقات حذفی به مصاف 
کمانداری از اسلوونی می رود. محمدحسین گلشنی 
در مسابقات ریکرو با امتیاز ۶۷۰ در رده بیست و نهم 
قرار گرفت. وی روز جمعه در دور نخست مسابقات 

حذفی به مصاف کمان داری از جزیره ویرجین می رود.
در   ۶۶۰ امتیاز  با  ریکرو  در مسابقات  اشرفی  صادق 
در  جمعه  روز  وی  گرفت.  قرار  هفتم  و  پنجاه  رده 
دور نخست مسابقات حذفی به مصاف کمانداری از 
آلمان می رود. مبینا فلاح در مسابقات ریکرو با امتیاز 
در  روز جمعه  گرفت.  قرار  دوم  و  رده سی  در   ۶۵۲
دور نخست مسابقات حذفی به مصاف کمانداری از 
قزاقستان می رود. یسنا پورماهانی در مسابقات ریکرو 
با امتیاز ۶۴۶ در رده چهل و چهارم قرار گرفت. وی 
روز جمعه در دور نخست مسابقات حذفی به مصاف 
کمانداری از ژاپن می رود. حوریه حاجی حسینی در 
مسابقات ریکرو با امتیاز ۶۲۸ در رده هفتاد و سوم 

ایستاد. وی از صعود به دور حذفی بازماند.

تیم ریکرو مردان ایران با ترکیب فائز محمدی، رضا 
شبانی و محمدحسین گلشنی با امتیاز ۲۰۱۷ در رده 
در دور  استراحت  از  فردا پس  و  قرار گرفت  هشتم 
نخست بازی های حذفی در دور دوم به مصاف برنده 
بانوان  ریکرو  تیم  آمریکا می رود.  و  برزیل  تیم های 
کشورمان با ترکیب مبینا فلاح، یسنا پورماهانی و 
حوریه حاجی حسینی با امتیاز ۱۹۲۶ در رده شانزدهم 
بازی های حذفی  نخست  دور  در  فردا  و  گرفت  قرار 
به مصاف تیم قزاقستان می رود. تیم میکس ریکرو 
با  فائز محمدی  و  فلاح  مبینا  ترکیب  با  کشورمان 
امتیاز ۱۳۲۷ در رده پانزدهم ایستاد و روز جمعه در 
هلند  تیم  به مصاف  نخست مسابقات حذفی  دور 

می رود.

رکورد تیمی ریکرو ایران شکست

دیالوگ

شد تراکتوری  مطهری 
براساس تصمیم هیات مدیره باشگاه تراکتور، »حمید مطهری« مربی تیم ملی به کادرفنی تراکتور ملحق و به عنوان دستیار 
اول سرمربی معرفی شد. پس از جدایی پاکو خمس، سرمربی اسپانیایی از تیم تراکتور، مدیران این تیم به دنبال رایزنی برای 
گزینه های موردنظرشان برای نشستن روی نیمکت پرشورها هستند. باشگاه تراکتور اعلام کرده است مدیریت این باشگاه با 

جدیت پیگیر توافق و معرفی سرمربی مورد نظر در اسرع وقت است.

میلاد عبادی پور درباره شرایط موجود تیم ملی والیبال 
پیش از لیگ ملت ها صحبت کرد.

در  حضور  برای  والیبال  ملی  تیم  که  شرایطی  در 
المپیک روزهای سختی را در پیش دارد و از طرفی 
شرایط کادرفنی این تیم با تغییرات گسترده ای همراه 
والیبال  ملی  تیم  برزیلی  سرمربی  پائز،  امروز  بوده، 
ایران، وارد تهران شد تا تمرینات را به طور جدی دنبال 
کند و تیم خودش را برای لیگ ملت های والیبال آماده 
کند. در این زمینه میلاد عبادی پور کاپیتان تیم ملی 
کشور  به  بازگشتش  زمان  درباره  ابتدا  ایران  والیبال 
صحبت کرد و گفت: من سی آوریل )11 اردیبهشت( 
می رسم و در این مدت با پائز به صورت کامل صحبت 
نکردم و با توجه به ارتباطی که با هم داشتیم به من 
گفت در تاریخ 4 می  )15 اردیبهشت( در تمرین حضور 

داشته باشم.
کاپیتان تیم ملی والیبال درباره شرایط همکاری با این 
سرمربی برزیل توضیح داد: هر سرمربی ای که وارد یک 
شناخت  قطعا  می کند،  کار  به  شروع  و  می شود  تیم 
پروازی  بلند  نداریم. قطعا مربی  به هم  زیادی نسبت 

است و بتوانیم بهترین ها را با ایشان رقم بزنیم.
والیبال شد،  ملی  تیم  کاپیتان  دوباره  اینکه  درباره  او 
تاکید کرد: من همیشه گفتم و الان هم می گویم که 
بعید بدانم کاپیتانی در تیم ملی یا باشگاهی مهم باشد 
و مهم این است که هر موقع تیم احتیاج دارد، تمام 
توان خودت را در اختیار بگذاری و دربست در اختیار 
ندارد،  فرقی  ملی هم  تیم  و  باشگاه  برای  باشی.  تیم 
اما باز هم در تیم ملی لول و سطحش فرق دارد چون 
جان  از  باید  می کنی.  بازی  خودت  کشور  مردم  برای 
بودم،  نکرده  فکر  موضوع  این  به  و من  گذاشت  مایه 
من  برای  کاملا  کرد، چون  نخواهم  فکر  و  نکردم  فکر 

بی اهمیت است.
وی افزود: قطعا من هر کاری از دستم بر بیاید برای 
نیست که  اینگونه  و  داد  انجام خواهم  بچه ها  و  تیم 

هیچ کاری نکنم. الان همه بازیکنان حرفه ای شدند و 
لیگ های اروپایی را دیده اند. فکر نمی کنم بچه های ما 
رهبر  یک  خودش  تیم  و  باشد  داشته  رهبری  به  نیاز 
است. باید در کنار هم باشیم و صدمان را بگذاریم تا 

بهترین عملکرد را کسب کنیم.
از  باتجربه  بازیکنان  از  برخی  انصراف  درباره  عبادی پور 
حضور در تیم ملی والیبال گفت: من هیچ ایده ای ندارم 
و اگر مشکل فیزیکی نباشد، کسی این کار را نمی کند. 
نمی توانم قضاوت کنم، چون اگر کسی مشکل نداشته 
باشد که به تیم ملی پشت نمی کند. من از علی اصغر 
مجرد خبر دارم که آسیب دیدگی آشیل دارد و بعد از 1 
سال 2 سال برگشت و دوباره مصدوم شد. وقتی بازیکن 

همچین مشکلی داشته باشد که نمی آید انصراف بدهد.
و  می دهد  نشان  زمان  را  موضوع  این  داد:  ادامه  او 
قضاوت خوب نیست. باید صبر کرد و دید. من هیچ 
ایده ای ندارم و دوست ندارم قضاوت کنم چون از قدیم 
گفتند که قضاوت فقط کار خداست. وظیفه ما در تیم 
ملی این است که همدل باشیم و همدیگر را ساپورت 

کنیم.
محمد  سید  انصراف  اینکه  به  واکنش  در  عبادی پور 
موسوی به دلیل حضور اوست، توضیح داد: نه من و نه 
آقای موسوی بچه نیستیم که بخواهیم تیم ملی را تنها 
بگذاریم و این اتفاق نمی تواند در تیم ملی رخ بدهد. 
به خاطر اینکه این فقط اخلاق بچگانه است و نمی دانم 

یا  موسوی  می گوید  که  می کنند  فکری  چه  مردم  که 
ساق   MRI هنوز  من  نیامدند.  دلیل  این  به  عبادی پور 
گذشته  سال  در  پروجا  مقابل  که  دارم  را  راستم  پای 
پاره شد و فکر می کنم نیازی به ثابت کردنش نباشد؛ 
انصراف می دادم  بیایم  پارسال  نمی خواستم  اگر  چون 
و خداحافظی می کردم. وقتی کسی نمی خواهد بیاید 
مشکلی دارد، بنابراین نیازی به اثبات آن نیست. اینکه 
بگوییم به خاطر مشکل با بقیه نیامده ایم، بی اهمیت و 

خاله زنک گونه است.
در  ملی  تیم  وضعیت  به  اشاره  با  پایان  در  عبادی پور 
مسابقات تصریح کرد: من با پائز موافقم و ما برای رویا 
نمی جنگیم. جدول مسابقات را خودتان بهتر می دانید 
به  صعود  و  رنکینگ  و  امتیازات  که  شده  گونه ای  و 
المپیک در سال های بعد هم هست. اگر بخواهیم برای 
رویا بجنگیم که نمی شود، ولی می خواهیم برد بیاوریم 
که اگر به المپیک نرسیدیم به نیمه نهایی لیگ ملت ها 
بالا  را  رنکینگ  نکردیم،  بازی  آن هم  در  اگر  و  برسیم 
بیاوریم که برای سال های بعد کار آسانی داشته باشم. 
هر چقدر بیشتر بالا بیاییم، برای صعود به المپیک دوره 
بعد کار راحت تری داریم. اگر سهمیه گرفتیم دم بچه ها 
باز هم دم بچه ها گرم.  رفتیم که  بالا  اگر هم  و  گرم 
می خواهیم برد های زیادی داشته باشیم تا هر سه اتفاق 

را رقم بزنیم.
کاپیتان تیم ملی والیبال در پایان گفت: مردم همیشه 
پشت تیم ملی والیبال بودند ولی می خواهم هزار برابر 
بیشتر پشت تیم باشند و هزار برابر بیشتر دعا کنند. 
امسال سال سختی است چه برای سهمیه و چه نیمه 
نهایی، کار سختی داریم و ما امسال فقط یک تورنمنت 
داریم که اگر سهمیه را بگیریم، المپیک هم بازی داریم 
و اگر سهمیه نگیریم همه چیز برای ایران در سال 2024 
به پایان می رسد و می خواهیم دوباره دل مردم را شاد 
کنیم و آنها را به والیبال برگردانیم. این بهترین اتفاق 

است که می تواند برای تیم و باشگاه  ها بیفتد.

اولین واکنش کاپیتان جدید به انصراف کاپیتان قدیم:

تیم ملی جای بچه بازی نیست!

شماره 1538 -پنجشنبه  6 اردیبهشت 1403

فاطمه مهدوی

»رانگنیک«: باید ببینم 
بایرن را می خواهم یا نه!

رالف رانگنیک، سرمربی تیم ملی اتریش، اعلام کرد در 
حال حاضر به پیشنهاد بایرن مونیخ فکر نمی کند.

ترک  را  مونیخ  بایرن  فصل  پایان  در  توخل  توماس 
خواهد کرد و این تصمیم قطعی است. مکس ایبرل، 
مدیر ورزشی بایرن مونیخ، اخیرا تایید کرده بود آن ها 
به انتخاب مربی جدید بسیار نزدیک هستند. در هفته 
گذشته نام زین الدین زیدان به عنوان گزینه جدی بایرن 
مطرح شده بود و به تازگی نام رالف رانگنیک هم اعلام 

شد.
رانگنیک در حال حاضر سرمربی تیم ملی اتریش است و 
پیش از این با باشگاه لایپزیش در آلمان سابقه همکاری 
داشت. شناخت او از فوتبال آلمان به عنوان یک فاکتور 

مهم برای بایرن در نظر گرفته می شود.
به  انتقالش  پیرامون  شایعات  درمورد  رانگنیک  رالف 

و  داشت  وجود  بایرن  از  »تماسی  گفت:  مونیخ  بایرن 
من آن را به فدراسیون فوتبال اتریش اطلاع دادم. ما 
رابطه بسیار قابل اعتمادی داریم. تمرکزم روی تیم ملی 
اینجا  یورو متمرکز هستیم.  اتریش است. کاملا روی 
دلیلی  حاضر  حال  در  می کنم.  راحتی  احساس  خیلی 

وجود ندارد که به طور پیچیده به آن فکر کنیم«.
چه زمانی به آن فکر می کنید؟

لحظه ای که بایرن می گوید: ما تو را می خواهیم. سپس 
باید از خودم بپرسم: آیا من این باشگاه را می خواهم؟

تا سال 2026 با اتریش قرارداد دارید. آیا به آن پایبند 
خواهید بود؟

اگر بخواهم کاری متفاوت انجام دهم، ابتدا در مورد آن 
با فدراسیون فوتبال اتریش صحبت خواهم کرد.

موضوع مالی هم مطرح است؟
نه، این اصلًا برای من مهم نیست. برای  موضوعات 
دیگری اهمیت دارد: آیا می توانم تفاوتی ایجاد کنم؟ آیا 
می توانم چیزی را تغییر دهم؟ آیا شانس پیشرفت یک 
تیم و موفقیت آن همراه من وجود دارد؟ این چیزی 

است که به من انگیزه می دهد. وقتی این دیگر به من 
انگیزه ندهد یعنی زمان بازنشستگی فرا رسیده است.

بیماری ۴۰ ساله سرخابی ها 
درمان شد!

گفت:  فوتبال  فدراسیون  حرفه ای  مجوز  کمیته  رئیس 
نقطه آغاز تحول در ورزش کشور می تواند واگذاری دو 
باشگاه سرخابی باشد و این اتفاق بسیاری از دغدغه ها 
را حل خواهد کرد.مصطفی زارعی رئیس کمیته مجوز 
واگذاری مالکیت  در جلسه  فوتبال  فدراسیون  حرفه ای 
استقلال و پرسپولیس به بخش خصوصی اظهار داشت: 
امروز شاهد هستیم که بیماری ۴۰ ساله درمان شده و 
امیدوارم اتفاقات خوبی در انتظار دو باشگاه باشد. شان 
برگزاری این جلسه در وزارت اقتصاد نشان می دهد که 
اتفاقات بزرگی قرار است در ورزش ما بیفتد.وی افزود: 
در جهان، ورزش ۲ درصد از درآمد ناخالص داخلی راه به 
خود اختصاص می دهد و نیاز است که جمهوری اسلامی 
نیز به این سمت حرکت کند. نقطه آغاز تحول در ورزش 
کشور می تواند واگذاری دو باشگاه سرخابی باشد و این 

اتفاق بسیاری از دغدغه ها را حل خواهد کرد.



روزنامه

77 فرهنگ
دیدگاه
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ثر دفاع مقدس چه شد؟ ۱۰ ا پروندۀ ثبت ملی 
»محمدحسین ارسطوزاده« -مدیرکل میراث فرهنگی خوزستان- با بیان این که ۴۰ اثر دفاع مقدس این استان در فهرست آثار 
ملی به ثبت رسیده است گفت: ۱۰ پرونده دیگر از دوران دفاع مقدس نیز در حال آماده سازی است. حدود ۲۰۰ هزار شهید در 
دفاع مقدس جان خود را از دست دادند و ۱۲۷ شهر در معرض حملات هوایی و موشکی قرار گرفتند که ۴۰ درصد از شهدا 

و مجروحان جنگ از استان خوزستان بودند.

در نشست تخصصی همایش مطالعات فیلم کوتاه مطرح شد؛

»فیلم جُستار«؛ بهترین مصداق 
برای حدیث نفس است

مقوله  از  گفت  سوره  دانشگاه  سینما  گروه  مدیر 
»فیلم جستار« به عنوان مقوله پیچیده ای یاد کرد که از 
»تعریف شدن« گریزان است و یکی از بهترین مصادیق 

برای »حدیث نفس« محسوب می شود.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روابط  عمومی انجمن 
امروز،  سجادی صدر  احمدعلی  ایران  جوانان  سینمای 
چهارشنبه پنجم اردیبهشت در نشست  تخصصی ششمین 
»فیلم  عنوان  با  تهران  کوتاه  فیلم  مطالعات  همایش 
مقوله  دانشگاه سوره گفت:  در  و عمل«  نظریه  جُستار، 
»فیلم جستار« مقوله پیچیده ای است چراکه به شدت از 
»تعریف شدن« گریزان است. »فیلم جستار« از هر تعریف 
و قاعده ای که برای دیگر ژانرها مطرح است، بلافاصله 
فرار می کند و هیچ گاه خودش را در معرض محدود شدن 
قرار نمی دهد. همین ویژگی هم باعث پویایی این مقوله 

شده است.
وی ادامه داد: برای تعریف فیلم جستار باید مستقیم به 
سراغ نمونه ها برویم. فیلم جستار، زمانی مربوط به حوزه 
از  را  خودش  امروز  اما  می شده  محسوب  مستند  فیلم 
حوزه مستند هم جدا می کند. فیلم جستار، داستان ندارد. 
بر اساس تحقیقات جدید، ما از مرز خیال و واقعیت عبور 
کردیم و به رسانه می پردازیم. در واقع از تعریف نشدن 
موضوع، به تعریف نشدن رسانه و از چندگانگی موضوع 

به چندگانگی رسانه می رسیم.
واقعیتی وجود دارد، اما کجاست؟

فیلم  از  بخش هایی  به  ارجاع  با  ادامه  در  سجادی صدر 
رنه  آلن  که  کاری  گفت:  رنه  آلن  ساخته  مه«  و  »شب 
به واسطه توضیح روی فیلم انجام داده این است که ما 
در مواجهه با آن تردید داریم که آیا کل آن مستند است، 
یا با یک فضای ساخته شده طرف هستیم. گویی ما را 
در میانه مرز مستند و داستانی نگه می دارد. این همان 
کاری است که آلن رنه در »هیروشیما عشق من« هم 

انجام داده است.
او توضیح داد: مستند »شب و مه« درباره آسایشگاه های  
نگه داری  مختص  نازی،  آلمان  در  که  است  آشوویتس 
به سمت کوره های  از همین جا  افراد  اما  بوده  یهودی 
آدم سوزی فرستاده می شدند. رنه به آنجا می رود و از آنجا 
باقی  از گذشته  که  تصاویری  با  و  فیلمبرداری می کند 
مانده است، تلفیق می کند. رنه با نگه داشتن ما در مرز 
واقعیت و خیال، به گونه ای می گوید واقعیتی وجود دارد 
ولی معلوم نیست همان چیزی باشد که به ما می گویند.

وی پس از نمایش سکانس هایی از »شب و مه« ادامه 
مستند  فیلم  از  به گونه ای  فیلم جستار،  اینجا  در  داد: 
نزدیک می شود که به نام مستند انعکاسی می شناسیم. 
یعنی همه اجزای تولید از گروه فیلمبرداری تا بوم صدا 
را در تصویر می بینیم و به گونه ای با این مسئله مواجه 
می شویم که آنچه در حال دیدن آن هستیم، ساخته شده 

است و اینگونه نیست که واقعیت محض باشد.
تأثیر اورسن ولز بر گزارش های خبری دنیا

مدیر گروه سینما دانشگاه سوره تأکید کرد: جورج اورسن 
ولز در همان دقایق ابتدایی مستند خود، تأکید می کند 
که این مستند یک دروغ است! فیلم در همان ابتدا روی 
فاصله میان »فیلم« و »واقعیت« تأکید می کند. شیوه 
ساخته شدن یک فیلم، بر تفسیر شما از واقعیت، تأثیر 

می گذارد.

مستند  از  سکانس هایی  نمایش  از  پس  سجادی صدر 
»همشهری کین« گفت: اورسن ولز از فیلمسازانی است 
که روی مقوله مستند دورگه، بسیار تأثیر گذاشته است. 
روی  مقطع  درآن  کین«  »همشهری  فیلم  اولیه  دقایق 
تولید مستندهای خبری در دنیا تأثیر گذاشت و بسیاری 
به تقلید از او، شیوه ساخت فیلم های خبری را تغییر 
یک  به عنوان  شخصی اش،  زندگی  برخلاف  ولز  دادند. 

هنرمند، ذهن بسیار خلاقی داشته است.
»فیلم جستار« هیچ پایبندی ای به روایت ندارد

این استاد دانشگاه در ادامه گفت: فیلم جستار در دوران 
اگر  ندارد و می گوید  به روایت  پایبندی ای  جدید، هیچ 
را نسبت به دنیا  باید دید خود  را بفهمی  بخواهی من 
فیلم  یک  مانند  نمی خواهد  فیلم جستار  دهید.  تغییر 
هالیوودی، ما را به واسطه روایت خود متأثر کند. از این 

منظر فیلم جستار ذیل روایت پست مدرن قرار می گیرد.
وی تأکید کرد: فیلم جستار در واقع بیان شخصی یک 
هنرمند است و به همین دلیل هم ذیل هیچ تعریفی 
»حدیث  برای  مصادیق  بهترین  از  یکی  نمی گیرد.  قرار 
هیچ  که  ساختاری  است.  فیلم جستار  همین  نفس« 
قاعده ای ندارد و به همین دلیل هم به راحتی قابل تفسیر 
که  است  این  مهم  نکته  تنها  نیست.  دسته بندی  و 
فیلم جستار، برداشت شخصی یک هنرمند از یک واقعیت 

است و هیچ گاه خود واقعیت نیست.
در »فیلم جستار« اصل اول »پژوهش« است

رامتین شهبازی عضو شورای علمی ششمین همایش 
درباره  توضیحاتی  ارائه  با  تهران  کوتاه  فیلم  مطالعات 
همایش،  از  دوره  این  در  »فیلم جستار«  قالب  پذیرش 
گفت: فیلم جستار یکی از گونه های شناخته شده در عرصه 
فیلمسازی و تحقیق در جهان است. امروز در بسیاری از 
رشته های میان رشته ای از این قالب استفاده می شود. به 
همین دلیل قالب فیلم جستار را در فراخوان پذیرش آثار 

در همایش مطالعات فیلم کوتاه، قرار دادیم.
وی با اشاره به تعداد محدود کتاب های منتشرشده به 
زبان فارسی درباره موضوع »فیلم جستار« افزود: در کتابی 
تاریخچه  مرور  بر  علاوه   کرده ایم  سعی  زمینه  این  در 
فیلم جستار، به شکل های مختلف فیلم جستار هم اشاره 
داشته باشیم. در این کتاب، نظریه مطرح می شود اما در 

ادامه از نظریه به سمت عمل حرکت خواهیم کرد.
شهبازی گفت: در فرآیند ساخت فیلم جستار، اصل اول، 
یک  به  مکتوب  پژوهش  از  زمانی  ما  است.  پژوهش 
نوعی  به  و  می رسیم  مقاله  قالب  در  مکتوب  خروجی 
می خواهیم  وقتی  اما  می کنیم  عمل  رسانه ای  درون 
تغییر  هم  را  رسانه  واقع  در  بسازیم،  »فیلم جستار« 
می دهیم. به همین دلیل برای رفتن به سراغ فیلم جستار، 
باید به دو رسانه، تسلط داشته باشید؛ هم رسانه مکتوب، 

برای پژوهش و هم رسانه تصویر، برای ارائه.
با شعار  ششمین همایش مطالعات فیلم کوتاه تهران 
»امکانات بومی در ژانرهای آمیخته )هیبریدی( و اهمیت 
پژوهشی،  مقالات  بخش   چهار  در  و  تولید«  چرخه های 
مقالات  پذیرای  ترجمه  و  فیلم جُستار  آزاد،  جستارهای 

پژوهشی خواهد بود.
آخرین مهلت ارسال چکیده مقالات و طرح نامه ، یک شنبه 
شده  پذیرفته  مقالات  چکیده  اسامی  و  است  خرداد   ۶

یک شنبه ۳ تیر اعلام خواهد شد.

 در جشنوارۀ کارتاژ تونس؛
لاء« به روی صحنه   »آ

می رود
 نمایش »آلاء« از سوی مرکز هنرهای نمایشی حوزه هنری، در ششمین 
جشــنواره مونودرام کارتاژ تونس به روی صحنه می رود.به گزارش »دنیای 
هوادار« به نقل از روابط عمومی حوزه هنری، نمایش »آلاء« به نویسندگی 
و کارگردانــی محمد کاظم تبار که پیش از این در چهاردهمین جشــنواره 
بین المللی دائجون کره جنوبی، چهل و یکمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
فجر، تئاتر شــهر و همچنین ســالن اصلی تالار مولوی به روی صحنه رفته 
بــود، این بار در هفته دوم اردیبهشــت با حمایت مرکز هنرهای نمایشــی 
حوزه هنری در ششــمین جشــنواره مونودراما در شهر نابل تونس به روی 
صحنه می رود.شیما جعفرزاده به عنوان بازیگر و فرهاد قائمیان و محمدرضا 
آزادفرد با صدای خود در این نمایش محمد کاظم تبار را یاری خواهند داد.

در خلاصه نمایش آمده است: چیزی تا سحر نمانده، لحظه وداع، گاه 
اندوهگین نیست. هنگامه ای که شوق رسیدن در آن باشد. اکنون که 
جدایی بینمان جاری است، من به طلوع خورشید وصالمان ایمان دارم؛ 
به خنده های ممتد کنار هم؛ به دستانی که دوباره هم قسم خواهند 
»آلاء«  نمایش  عوامل  دیگر  می شود.از  وجودیمان  تبلور  عشق،  و  شد 
می توان از امیر آقاجان، طراح حرکت؛ سمیه پسندیده خواه، طراح لباس؛ 
علی خاتمی، طراح صدا و موسیقی؛ حامد گودرزی، مدیر تولید؛ محسن 
صفری، دستیار تولید؛ محمد قیاسی، علیرضا افیونی و مبین آریا، دستیار 

کارگردان نام  برد.

 با حضور 
 حامد بهداد و سحر دولتشاهی؛

»مفت  بر« آمادۀ نمایش شد
 فیلم سینمایی کمدی-فانتزی »مفت بر« به کارگردانی عادل تبریزی با بازی 
حامد بهداد و ســحر دولتشاهی آماده نمایش شد.عادل تبریزی دومین فیلم 
ســینمایی خود فیلم سینمایی کمدی-فانتزی »مفت بر« را پس از »گیجگاه« 
براساس فیلمنامه ای از نیمانافع و الهه سعادتی کارگردانی کرده است.آخرین 
کار او سریال کمدی »جناب عالی« بود.فضای »مفت بر« کمدی و فانتزی است 
و پیش بینی میشود به دلیل فضای متفاوت و مفرح از فیلم های پرمخاطب و 
پرفروش سال جاری باشد.حامد بهداد در دومین همکاری اش با تبریزی پس 
از »گیج گاه« نقش متفاوتی را ایفا کرده است.سحر دولتشاهی نیز بعد از ایفای 
نقش در فیلم »مســتانه« به کارگردانی محمدحسین فرحبخش برای دومین 
بار با ایشــان همکاری مــی کند.بازیگران »مفت بر« عبارتنــد از: حامد بهداد، 
سحردولتشاهی، بهرنگ علوی، فروغ قجابگلی، سیاوش چراغی پور، قدرت الله 
ایزدی )آقا رشید(، منوچهر آذری، گیتی معینی، بهزاد داوری، انوش معظمی، 
مریم شــریف زاده، محمد نیکبخت، سید محمد موسوی و با حضور رضا بابک 
و با هنرمندی شــقایق فراهانی.فهرســت عوامل فیلم »مفت بر« به شرح زیر 
اســت: مدیر فیلمبرداری: روزبه رایگا، تدوین: مســتانه مهاجر، صداگذاری و 
میکس:حســین ابوالصدق، صدابردار صحنه: سهیل متولی، موسیقی: محمد 
احمدی، طراح لباس: مهناز غنی، طراح صحنه: وحید زارعمند، طراح گریم: امید 
گل زاده، جلوه های بصــری: علی تصدیقی، مدیر برنامه ریزی: زهرا تحقیقی، 

دستیار اول کارگردان: مهدی حاجی زاده.

 در فروردین  ماه ۱4۰3؛
 ده  سینمای پرفروش کشور

 کدام   بود؟
 ۱۰ ســینمای پرفروش کشــور که بیش از ۱۰ میلیارد تومان تا سه میلیارد 
تومان در فروردین  فروش داشــتند، اعلام شد.به گزارش »دنیای هوادار«، ۶۷ 
درصد از فروش کل ســینمای ایران در فروردین امسال مربوط به ۴۰ سینمای 
اول کشور در این ماه بود و جمع کل فروش این سینماها بیش از ۱۴۶ میلیارد 
و ۸۵۱ میلیون تومان اعلام شد.پردیس سینمایی »کوروش« تهران با فروش 
بیش از ۱۰ میلیارد و ۳۲۲ میلیون تومان، پردیس سینمایی »ایران مال« تهران 
با فروش بیش از هشــت میلیارد و ۳۴۵ میلیون تومان، پردیس ســینمایی 
»آزادی« تهــران با فروش بیــش از چهار میلیــارد و ۴۴۳ میلیون تومان در 
جایگاه اول تا ســوم قرار دارند. فروش در این ســه سینما در مجموع بیش از 
۲۲ میلیارد تومان از کل فروش را شــامل می شود.پردیس »هنر شهر آفتاب« 
شیراز با فروش بیش از چهار میلیارد و ۲۵۱ میلیون تومان، پردیس سینمایی 
»مگامال« تهران با فروش بیش از سه میلیارد و ۷۲۲ میلیون تومان، پردیس 
سینمایی »هدیش« تهران با فروش بیش از سه میلیارد و ۷۰۹ میلیون تومان، 
پردیس سینمایی »هویزه« مشهد با فروش بیش از سه میلیارد و ۵۴۰ میلیون 
تومان، پردیس سینمایی »ملت« تهران با فروش بیش از سه میلیارد و ۲۶۳ 
میلیون تومان، پردیس ســینمایی »بام نیایش« تهران با فروش بیش از سه 
میلیــارد و ۸۳ میلیون تومان و پردیس ســینمایی »اکومال« کرج با فروش 
بیش از سه میلیارد و ۶۰ میلیون تومان به ترتیب در رتبه های چهارم تا دهم 

جدول سینماهای پرفروش کشور در فروردین قرار گرفتند.
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